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اخبارخبر

استقبال فیلمسازان خارجی از 
جشنواره فیلم ۱۰۰

الهه طاهایی مدیر بخش بین الملل سیزدهمین 
جشنواره فیلم ۱۰۰ از استقبال گسترده فیلمسازان 

خارجی از فراخوان این جشنواره خبر داد.
الهه طاهایی مدیر بخش بین الملل سیزدهمین 
دوره از جشنواره فیلم ۱۰۰ در گفت وگو با مهر 
این  از  علاقه مندان  و  فیلمسازان  استقبال 
جشنواره را بسیار خوب توصیف کرد و گفت: 
فراخوان بخش بین الملل سیزدهمین جشنواره 
تاکنون  و  شد  اعلام  ماه  آبان  از ۲۵   ۱۰۰ فیلم 
صورت  فراخوان  این  از  خوبی  بسیار  استقبال 

گرفته است.
الهه طاهایی در ادامه با بیان این نکته که در 
این دوره از کشورهای مختلفی از سراسر دنیا 
ثبت فیلم داشتیم، گفت: بیشترین ثبت نام ها 
تنوع  بود.  هند  و  اسپانیا  ترکیه،  کشورهای  از 
کشورهای شرکت کننده در جشنواره بسیار زیاد 

بود و از ۱۲۱ کشور ثبت نام داشتیم.
طاهایی همچنین درباره سازوکار داوری بخش 
داور  دو  است  قرار  گفت:  جشنواره  بین الملل 
خارجی در کنار دو داور داخلی فیلم ها را داوری 
فیلم  بهترین  برای  جایزه  سه  درنهایت  کنند. 

انیمیشن، مستند و داستانی خواهیم داشت.
سیزدهمین جشنواره  بین الملل  بخش  مدیر 
فیلم ۱۰۰ درباره واکنش فیلمسازان خارجی به 
رویکرد اخلاق که رویکرد بخش بین الملل این 
زمان  در طول  گفت:  است،  از جشنواره  دوره 
ثبت اثر خیلی از فیلمسازان از کشورهای مختلف 
تماس گرفتند و ایمیل زدند که دقیقاً منظورتان 
از سینمای اخلاق چیست. ما به خیلی ها این 
توضیح را دادیم که منظورمان هر آنچه به اخلاق 
مربوط می شود است. استانداردهای اخلاقی بشر 
در اغلب موارد یکی است و هرچند ممکن است 
در خرده فرهنگ ها تفاوت هایی داشته باشد اما 
اصول یکسانی دارد ولی در کل من فکر نمی کردم 
اینقدر روی این محور با تنوع موضوعی روبه رو 
تا جنگ و صلح و …  از محیط زیست  شوم؛ 
فیلم های  آنها  درباره  ما  که  بودند  موضوعاتی 

بسیار خوبی دریافت کردیم.
جشنواره های  مهمترین  درباره  طاهایی 
 short short film( کوتاه  کوتاه  فیلم های 
festival( جهان گفت: جشنواره های فیلم های 
کوتاه کوتاه در آمریکا، بلژیک، فرانسه، اسلواکی 
و تعداد زیاد دیگری از کشورها برگزار می شوند. 
سرآمد این جشنواره ها جشنواره ژاپن است که 
اعتبار بسیار زیادی برای فیلمسازانی که فیلم 

کوتاه کوتاه می سازند دارد.
طاهایی درباره هدف از برگزاری این جشنواره ها 
گفت: بیشتر بعد هنری این فیلم ها اهمیت دارد، 
چون تو باید در این نوع فیلم بتوانی در زمان کم 
بیشترین پیام را برسانی. انگلیسی ها می گویند 
است ساختنش سخت تر  کوتاه تر  فیلم  هرچه 
زیادی  است، چون زمان کم است و خلاقیت 
می خواهد، به نظرم بیشتر از بعد هنری به آن 
نگاه می شود. شاید تجارت در فیلم کوتاه آنقدر 
مد نظر نباشد ولی بعد هنری و بعد فرهنگی و 
اهداف آموزشی مهم است. مهمترین بازاری که 
یا  و  تلویزیون ها هستند  دارند  کوتاه  فیلم های 
شبکه های VOD که در مترو و قطارها پخش 
می شوند. الان هم که بخت و اقبال به پلتفرم ها 

است.
طاهایی در ادامه در پاسخ به این سوال که چه 
برنامه ای برای اکران فیلم های برگزیده فیلمسازان 
ایرانی حاضر در این دوره از جشنواره دارد گفت: 
طبق رایزنی هایی که با دبیر جشنواره آقای یوسف 
پخش  که  شد  این  بر  قرار  داشتیم  منصوری 
بین الملل فیلم های برگزیدگان داخلی جشنواره 
مرکز  در  رایگان  و  مستقیم  طور  به   ۱۰۰ فیلم 
بین الملل سازمان سینمایی سوره انجام شود. این 
فرصت بسیار خوبی برای فیلمسازان است چون 
ما پخش حرفه ای انجام می دهیم و قطعاً اتفاقات 

خوبی برای آنها رخ خواهد داد.
الهه طاهایی در پایان با بیان این نکته که سعی 
می کنیم فیلم هایی را انتخاب کنیم که مخاطب 
دوست داشته باشد، گفت: من خودم از دیدن 
تعدادی از فیلم ها و کیفیت ساخت و محتوای 
آنها غافلگیر شدم و مطمئنم حتماً مخاطبان از 
دیدن فیلم های بخش بین الملل این دوره لذت 

خواهد برد.
سیزدهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰ به 
سازمان  همت  به  و  منصوری  یوسف  دبیری 
سینمایی سوره، نهم تا دوازدهم اسفندماه برگزار 

خواهد شد.

با وجود چالش ها در بازار آمریکا
 نام فیلم پنجاهم وودی آلن

اعلام شد

در حالی که از جدیدترین و شاید آخرین فیلم 
وودی آلن با عنوان »کودتای شانس« یاد شده، 
اعلام شد این فیلم فرانسوی زبان در بازار فیلم 
اروپا در جشنواره فیلم برلین به خریداران عرضه 

می شود.
ریپورتر،  هالیوود  از  نقل  به  مهر  گزارش  به 
پنجاهمین فیلم بلند وودی آلن که اولین فیلم 
نام »کودتای  با  زبان وی هم هست  فرانسوی 
فیلم  بازار  در   )Coup De Chance( شانس« 
به  آینده  هفته  برلین،  فیلم  جشنواره  اروپای 

خریداران بین المللی عرضه می شود.
شاید شخصیت وودی آلن دیگر برای برخی 
از آمریکایی ها جذاب نباشد اما توزیع کنندگان 
بین المللی به دنبال فیلم جدید وی هستند و این 
فیلم که از آن به عنوان »کودتای شانس« یاد 
شده با بازی بازیگران فرانسوی خریداران خود 

را دارد.
در این فیلم لو دی لاژ، والری لمرسیه، ملویل 
وودی  و  کرده اند  بازی  اشنایدر  نیلس  و  پولاد 
و  رمانس، عشق  داستان  عنوان  به  آن  از  آلن 
خشونت در پاریس معاصر یاد کرده و افزوده: 
همه فیلم در پاریس فیلمبرداری شده و کمی 
رابطه  درباره  و  می گذرد  شهر  اطراف  در  هم 
عاشقانه بین ۲ جوان است که دوستانی قدیمی 
هستند و کارشان به خیانت و در نهایت جنایت 

می انجامد.
در این فیلم آلن بار دیگر با فیلمبردار برنده 
اسکارش ویتوریو استورارو همراه شده که »کافه 
سوسایتی« و »یک روز بارانی در نیویورک« را 
هم برایش فیلمبرداری کرد و شماری از همکاران 
لیپسلتر  آلیسا  جمله  از  قبلی اش  فیلم های 
و  پاریس«  فیلم های »نیمه شب در  تدوین گر 
»یاسمین آبی« و طراح لباس سونیا گرانده که 
در »نیمه شب در پاریس« و »به رم با عشق« 

همکاری کرده بود را با خود داشت.
وست اند فیلمز سازنده این فیلم در بیانیه ای 
به  که  است  هیجان زده  بسیار  کرده  اعلام 
همکاری اش با وودی آلن و تیم وی ادامه داده و 
افزوده »کودتای شانس« همه عناصر یک تریلر 

مدرن را با بازیگرانی فرانسوی دارد.
یافتن خریدار در بازار آمریکا ممکن است هنوز 
چالش انگیز باشد زیرا در جنبش »می تو« پس از 
آن که آلن مجددا به آزار جنسی دخترخوانده اش 
»دیلن فارو« در کودکی متهم شد، پرونده ای که 
بسته شده بود دوباره نزد افکار عمومی جامعه 
باز شد و آمازون قراردادی چند ساله که سال 
۲۰۱۶ به مبلغ ۶۸ میلیون دلار با وی بسته بود را 
لغو کرد و ۲ فیلم آخر وی »فستیوال ریفکین« و 
»یک روزبارانی در نیویورک« تنها اکرانی کوچک 

یافت.
با وجود همه این مناقشه ها در آمریکا، آلن با 
کارش ادامه داد و در اروپا همچنان قدر خود را 

حفظ کرده است.
فیلمبرداری این فیلم در اکتبر ۲۰۲۲ انجام شد.

توضیح روابط  عمومی جشنواره فجر 
درباره حواشی برخی لوح ها

مدیر روابط عمومی جشنواره فیلم فجر درباره 
لوح هومن برق نورد و حواشی برخی از جوایز 

اختتامیه فیلم فجر توضیحاتی ارائه کرد.
به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی چهل 
و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر؛ مسعود 
نجفی گفت: به دلیل حساسیت های این دوره و 
به دلیل لو نرفتن اسامی برگزیدگان، جلسه جمع 
اختتامیه  مراسم  از  قبل  ساعتی  داوران  بندی 
ادامه  مراسم  از  قبل  دقایقی  تا  که  برگزار شد 
داشت و به دلیل تکثر جوایز نسخه چک نویس 
لوح های  از  برخی  امضای دبیر سهوا در  بدون 

تقدیر قرار گرفت.
مدیر روابط عمومی جشنواره فیلم فجر ادامه 
داد: نسخه نهایی ارسال و از آنها عذر خواهی 

شد. 
وی تاکید کرد: جلسه نهایی داوران در سال های 
گذشته یک روز قبل از مراسم انجام می شد و 
وجود  لوح ها  آماده سازی  برای  کافی  فرصت 
داشت که امسال این زمان برای آماده سازی با 
توجه به زمان برگزاری جلسه جمع بندی هیئت 

داوران قبل از اختتامیه محدود بود.

می گشود،  آواز  به  که  لب  و  بود  جنوب  اهل 
به  می شد.  چپه  تماشاچی ها  دل   در  شادی  ظرف 
مهمان نوازی معروف بود و برای مهمان ها از هر دری 
ـ  آبادانی  آب وتاب  با  را  سخنی می گفت. خاطره ها 
شما بخوانید غلُوشده ـ تعریف می کرد و با همه گرم 

می گرفت. 
سال های  محبوب  عروسک  »جناب خان«، 
اخیر، ناگهان از دیده ها رفت و مثل دیگر دوستانِ 

عروسکی اش به خاطرات پیوست.
خداحافظی او با بیننده ها هم محدود به یادداشتی 
شد که محمد بحرانی )صداپیشه عروسک( تیر ماه 
جا  همان  در  و  نوشت  مجازی  فضای  در  امسال 

احتمال داد که شاید »خندوانه« به تاریخ بپیوندد.
لبوفروشِ پرحاشیه شبکه نمایش خانگی

»کوچه  دلِ  از  »جناب خان«  ایسنا،  گزارش  به 
رسید.  »خندوانه«  به   ۱۳۹۳ سال  در  مروارید« 
سریالی که اولین مجموعۀ عروسکی شبکۀ نمایش 
نقش  آن  در  مختلفی  عروسک های  و  بود  خانگی 
عروسک ها هم همین  آن  از  یکی  می کردند.  بازی 
بحرانی  محمد  صداپیشگی  با  پرحاشیه  لبوفروشِ 
ذبیحی  حامد  و  برقعی  مهدی  عروسک گردانی  و 
بود؛ محمد  او  قوت  نقطۀ  بود. صدای جناب خان 
بحرانی که صداپیشگیِ »ببعی« و »آقای همساده« 
داشت،  عهده  بر  نیز  را  قرمزی  کلاه  مجموعه  در 
توانست با بداهه پردازی در کلام و شکارِ کلمات از 
دهانِ مهمانان »خندوانه«، به سرعت تکیه کلامی را 
خلق کند. بعضی از این عبارات همچنان میان مردم 
و…«،  »هه هه هه  برِاتا«،  »میام  مثل  دارد؛  کاربرد 

»می بافمُتِ«، »ستاره بچینی« و ... . 
بحرانی، پیش تر دربارۀ مالکیت این عروسک گفته 
بود: »مالک اصلی جناب خان مردمی هستند که به 

آن روح بخشیده اند«.
برادران »جناب خان« همخونِ او نیستند!

با  اولین بار  برای  آنکه  از  پس  افراد  از  بسیاری 
»جناب خان« مواجه شدند، گمان بردند که او یک 
کپیِ دست نشانده از عروسک  مجموعه های »ماپت 
شو« و »سسمی استریت« باشد اما این ادعا از سوی 
سعید سالارزهی صاحب امتیاز عروسک جناب خان 
تکذیب شد. هرچند، از خدا که پنهان نیست از شما 
به  آنقدرها هم  ما  بنفش چُردۀ  پنهان، پسرک  چه 
»تلی مانستر«، »الِمو« و »فوزی خرسه« بی شباهت 
نیست. حتی اگر اسمش را کپُی نگذاریم، می توان 
آن را الهام گرفته از این سبک عروسک های »ماپت« 
بدانیم که از قضا طرفداران زیادی هم بین مردم دنیا 

داشته اند.
خانِ خندوانه

»جناب خان« از سال ۱۳۹۴ به فصل سوم مجموعۀ 
درگیری  دلیل  به  گاه  اما  شد  اضافه  »خندوانه« 

به صورت  مالک وقت عروسک،  و  میان سازندگان 
ناپیوسته در برخی از فصل ها حضور داشت، تا اینکه 
با سپردن مالکیت حقوقی عروسک به صداوسیما، 
پس از قطع »خندوانه« در تابستان امسال، او هم 
دیگر در تلویزیون ظاهر نشد. و حالا با اظهار نظر 
پیمان جبلی ـ رئیس صداوسیما ـ درباره ساخته نشدن 
»خندوانه« حداقل در آینده نزدیک، به نظر می رسد 
حضور جناب خان را در قالب گذشته باید منتفی 

بدانیم.
»جناب خان« از دیده برفت اما از دل نه

پای عروسک های خوش ساخت  فرقی نمی کند، 
که به هر برنامه باز شود، پیر و جوان را پای قصّه 
می نشاند. اگر بگوییم در سال های اخیر، جناب خان 
یکهّ و تنها بخشی از چراغ تلویزیون را روشن نگه 
که  روزگاری  در  چون  نیست.  یاوه  بود،  داشته 
تکرارِ  به  گاه  و  شد  نحیف  صداوسیما  آنتن  پیکر 
مکرراّت می پرداخت، »جناب خان« از دلِ آبادان به 
استودیوی »خندوانه« آمد و با جذب مخاطب کودک 
و بزرگسال، به یکی از ستون های جام جم تبدیل شد. 

اما تمام خاطرات جناب خان مثل برف مقابل آفتاب، 
ذره ذره آب و درنهایت تمام شد.

از آنجا که این عروسک، مستقل از »خندوانه«، 
طرفداران خاص خود را داشت، بعد از اعلام رسمی 
برای گردانندگانش  برنامه، درخواست هایی  اتمام 
در  او  فعالیت  امکان،  درصورت  تا  شد  ارسال 
برنامه ها و پلتفرم های دیگر ادامه دار شود که این 
و  مادی  حقوق  چراکه  بود؛  غیرممکن  عملاً  امر 
معنوی جناب خان از جایی به بعد تنها به سازمان 
صداوسیما تعلق دارد. تاکنون از سوی سازندگان 
مجموعۀ  ساخت  بر  مبنی  رسمی  اعلام  هیچ  او 
این   و  نشده  عنوان  او  مجدد  فعالیت  یا  جدیدی 
نگرانی وجود دارد که شاید سرنوشت »جناب خان« 
قدیمی تر،  عروسک های  و  »کلاه قرمزی«  مانند 
خوش  اگر  یا  تلویزیون  آرشیوهای  به  درنهایت 
شانس باشد در موزه عروسک های شهرک غزالی 

منتج شود.
تلویزیون باید دلِ برنامه سازان را به دست آورد

کنار  بر  مبنی  انتقادی  با  تلویزیون  سال هاست 

و  برنامه ها  کاراکترها،  مجری ها،  یکباره  گذاشتن 
است.  مواجه  می شوند،  محبوب  که  برنامه سازانی 
»نود«،  مثل  زیادی  برنامه های  راستا  این  در  و 
»دورهمی«،  »پایتخت«،  سریال  »کلاه قرمزی«، 
بدون خداحافظی   ... و  »خندوانه«، »عصرجدید« 
هرکدام  که  مجموعه هایی  شده اند.  حذف  آنتن  از 
سرمایه ای عظیم برای رسانه ملی محسوب می شوند 
به  تا  است  شده  صرف  هزینه  و  زمان  سال ها  و 
جایگاهی برسند که تلویزیون بتواند از آنها در جهت 
تعامل بیشتر با مخاطب بهره ببرد. حالا مسئله ای 
که بیش از هر مقوله ای مخاطبان تلویزیون را تحت 
اصطلاحا  یا  جرقه ها  فقدان  می دهد،  قرار  تأثیر 
برِندهایی است که بیننده را پای تلویزیون به تماشا 
ترغیب کند. پس می توان گفت در شرایط فعلی که 
صداوسیما با چالش جذب مخاطب مواجه است، 
دست کم یا باید تلاش کند تا جایگزین های جدیدی 
با سازش و  اینکه  یا  و  کند  رفته ها معرفی  برای  را 
تعامل با برنامه سازانِ کهنه کارتر، به بازتولید برندهای 

مطرحش بپردازد.

احمد میرعلایی با انتقاد از نبود تعداد کافی شهرک سینمایی در 
امکانات شهرک  و  دکورها  از  »متاسفانه  که  می کند  تصریح  کشور، 
سینمایی غزالی به حدی استفاده می شود که دیگر برای مخاطب نخ نما 

شده است اما از روی ناچاری باز همه به آنجا پناه می برند.«
میرعلایی در گفت وگو با ایسنا از ماجرای ساخت سریال »تا صبح« 
با دو کارگردان و خاطره جمع کردن ماشین های قراضه و اسقاطی برای 

تصویر کردن یک فیلم تاریخ معاصر سخن گفت.
بیش از ۱۶ سال از ساخت سریال »تا صبح« به کارگردانی مشترک 
مجید جوانمرد و  محمدعلی باشه آهنگر می گذرد؛ سریالی که روایتی 
عاطفی از زندگی درهم  تنیدهٔ چند جوان از دهه  ۵۰ را به تصویر می کشد.
به گفته تهیه کننده، چون قرار بود کار را به دهه فجر برسانند و زمان 
زیادی برای ساخت آن نداشتند، از دو کارگردان برای ساخت بهره گرفته 

شد.
۲ کارگردان با ۲ سلیقه متفاوت

توضیح  صبح«  »تا  سریال  ساخت  ماجرای  درباره   تهیه کننده  این 
می دهد: این کار توسط آقای عباس نعمتی نوشته و از طرف شبکه پنج 
سیما به من پیشنهاد شد. مسئله ای که داشتیم کمبود زمان بود. ما قرار 
بود این کار را در آن سال به پخش در ایام دهه  فجر برسانیم و زمان 
برای پیش تولید و تولید این کار محدود بود؛ بنابراین تصمیم گرفتیم این 
سریال را همان طور که برخی از متن ها و کارها اجازه می دهد که امکان 
ساخت آثار با دو کارگردان مجزا را داشته باشند، با دو گروه کار کنیم 
و این تجربه ای بود که ما در سریال »روایت انقلاب« با آقای شورجه و 
شمقدری هم داشتیم. آقای جوانمرد و باشه آهنگر برای این کار دعوت 
شدند. کار سختی هم بود؛ دو کارگردان با دو سلیقه متفاوت. ما در این 
سریال تقسیم لوکیشن می کردیم؛ برای اینکه بتوانیم کار را پیش ببریم. 
به همین منظور این کار برنامه ریزی دقیق و مضاعفی را از او سوی 

عوامل کار می طلبید.
عسل بدیعی از شدت خستگی سر صحنه خوابش می برد!

این تهیه کننده با اشاره به دشواری های ساخت سریال »تا صبح« که 
با دو گروه کارگردانی مجزا ساخته شد، یادآور می شود: مرحومه عسل 
بدیعی که روحش شاد، به عنوان بازیگر نقش اصلی و همچنین سایر 

عوامل در این سریال فشار و زحمت زیادی را متحمل شدند.
وی با اشاره به خاطراتی از دشواری های ساخت سریال »تا صبح« 
یادآور می شود: یک شب سر صحنه تصویربرداری حاضر شده بودم، 
روزی بود که تولد شخصیت خانم بدیعی را سر صحنه فیلمبرداری 
می کردیم. آقای جوانمرد کار را مدیریت می کرد، گروه دیگر هم صبح ها 

در لوکیشنی واقع در کارخانه چیت سازی بودند و درواقع ما بیشتر 
صحنه های قدیمی را در آنجا که تعطیل شده بود، می گرفتیم. در آنجا 
هم مشکلاتی داشتیم اما درنهایت به نسبت شرایط بهتر بود و چون 
خانم بدیعی صبح ها در لوکیشن چیت سازی بود و در ادامه با گروه 
دیگرمان همکاری می کرد، سر صحنه از شدت خستگی زمانی که آقای 
جوانمرد کات می دادن به گوشه ای می رفت و خوابش می برد و دوباره 

که کار شروع می شد، با تلاش ادامه می داد.
میرعلایی ادامه داد: خانم بدیعی هنرمندی با احساس مسئولیت بود 
و علی رغم زمان محدود و خستگی مفرط، سعی داشت نقشی که به او 
محول شده بود را به بهترین نحو ایفا کند. احساس می کرد گروه همه 
مجدانه فعالیت می کنند تا کار را زودتر به نتیجه برسانند و به مخاطب 
نگرانی من، رسیدنِ  عرضه کنند. به عنوان تهیه کننده بیشترین بارِ 
به موقع کار به آنتن تلویزیون بود، اما در آن شرایط برای پیشگیری از 
افُت کیفیت بازی خانم بدیعی، کل کار را آن شب تعطیل کردم تا 
ایشان به عنوان بازیگر اصلی با روحیه بهتری به کارش ادامه بدهد، اما 
ایشان با توجه به شرایط، اصرار به ادامه کار داشت ولی به هر حال آن 
شب کار تعطیل شد و ایشان با روحیه بهتری آمد و کار را ما تقریبا به 

موقع به سرانجام رساندیم.
وی در همین زمینه درباره ساخت آثار تلویزیونی با مختصات سریال 
»تا صبح« گفت: در این شرایط بازیگر است که بیش از سایر عوامل 
گروه سختی کار را به دوش می کشد؛ چرا که بازیگران را نمی توان به دو 
گروه تقسیم کرد اما همکاری این تیم قطعا در سرعت کار تاثیر بسزایی 
داشت. بعضی از روزها این امکان هم وجود داشت و برنامه ریزی را 
طوری می توانستیم طراحی کنیم که بازیگر در طی ۲۴ ساعت بازی 
نداشته باشند. گاهی اوقات هم دو گروه در یک لوکیشن کار می کردند 
و امکان این هم وجود داشت که بازیگران را به همدیگر قرض بدهند. 
اما همیشه این طور نمی شد؛ البته فشار روحی و روانی بیشتر بر روی 
بازیگر بود و از این نظر خیلی با حساسیت جلو می رفتیم؛ چراکه تمام 
زحماتی که عوامل می کشند و آنچه را که مخاطب در خروجی می بیند، 
بازیگر است و این از دشواری های کار ما بود اما با برنامه ریزی به نتیجه 

رسید و نتیجه خوبی به دنبال داشت.
متاسفانه به فکر شهرک سازی نیستیم

نبود شهرک  به  تاریخی  آثار  عمده ساخت  از مشکلات  میرعلایی 
سینمایی اشاره می کند و می گوید: ما متاسفانه شهرکی برای ساخت 
کارهای تاریخ معاصر نداریم و این مسئله مهمی است. در هر دوره 
و  می کنند  مطرح  برای ساخت شهرک  را  ادعاهایی  مسئولان  برخی 

درنهایت می آیند و می روند و خبری از این ادعاها نمی شود؛ در حالی 
که اگر یک تفکر درست و مدیریت صحیح پشت کار باشد، بودجه ای 
برای ساخت شهرک صرف می شود اما در آینده صدها برابر آن بودجه 

جبران خواهد شد.
وی در همین زمینه با اشاره به دشواری های ساخت آثار تاریخ معاصر 
و ترسیم فضای دهه ۵۰ که برای مردم ملموس تر بوده است، با اشاره 
به ضعف نبود شهرک سینمایی، اظهار می کند: ساخت آثار نمایشی در 
دهه اول انقلاب به نسبت آثار تاریخی، از جهتی دشوارتر است؛ چراکه 
شرایط شهرها تغییر کرده و ما به معماری ها و ساختمان های دهه پنجاه 
به ندرت می توانیم دسترسی پیدا کنیم. زمانی که شما عکس های دوران 
انقلاب را ورق می زنید، می بینید که با آن چیزی که در سریال ها ساخته 
می شود، بسیار متفاوت است. اما آثار تاریخی چون »اصحاب کهف«، 
»مختارنامه«، »یوسف پیامبر)ع(« را که می بینیم چون مابه ازایی برای 
تطبیق نداریم، همه چیز را سهل تر می پذیریم و پیگیر جزئیات نیستیم؛ 
اما در کارهای دهه ۵۰ به بعد با توجه به شواهدی که در ذهنمان 

هست، توقع داریم به جزئیات بیشتر توجه شود.
جمع کردن ماشین های قراضه و اسقاطی برای فیلم های تاریخ معاصر

تهیه کننده »تا صبح« با اشاره به کمبود شهرک های سینمایی موجود 
در کشور، می گوید: متاسفانه دکورها و امکانات شهرک سینمایی غزالی 
را خیلی استفاده می کنند و دیگر برای مخاطبان نخ نما شده است. اما 
از روی ناچاری همه به آنجا پناه می برند؛ چراکه متاسفانه مسئولان به 
فکر نبوده اند چندین خودرو، باجه تلفن و اتوبوس های آن زمان و ... 
را حفظ کنند. برای یکی از فیلم ها نیاز به ماشین های قدیمی داشتیم. 
به سراغ ماشین هایی که اسقاط می کردند، می رفتیم و  آن موقع ما 
درخواست می کردیم چند ماشین اسقاطی را به ما تحویل دهند و دوباره 
بازمی گردانیم و اینها همه برای ما مسئله شده بود. در کار »شب واقعه« 
نیز ماشین ها را باید در لوکیشن پرُ می کردیم و خود این برای ما معضل 
شده بود. از محل دپو کردن ماشین های قراضه، ماشین جمع می کردیم 

که در این زمینه هم با مشکلاتی مواجه بودیم.
میرعلایی یادآور می شود: یکی از فکرهایی که مسئولان باید برای 
سینمای ایران بکنند، زمینه سازی ساخت شهرک های جدید سینمایی 
برای این است که بتوان فیلم ها را واقعی تر به تصویر کشید. سال ۸۶ در 
زمان ساخت »تا صبح« شما حداقل چندین دستگاه پیکان در خیابان 
پیدا می کردی که به دهه اول انقلاب نزدیک باشیم، اما حالا رفته رفته 
این ماشین ها حذف شده اند و دیگر نیستند و این روزها به ندرت در 

خیابان می بینیم.

با خانِ »خندوانه« خداحافظی نکردیم که رفت!

سرنوشت »کلاه قرمزی« در انتظار »جناب خان«؟
از روزی که غیبش زد، لبوها یخ کرده اند، باشگاه پاری سن ژرمن بی سروصاحب شده و »احلام« دیگر خواستگار ندارد. میلیون ها ایرانی دل تنگِ آوازه خوانی  

خوزستانی اش هستند، سراغش را می گیرند اما کسی نمی داند حالا کجاست.

همه از ناچاری به شهرک غزالی پناه می برندگفت وگو با احمد میرعلایی، تهیه کننده

برنامه های 
زیادی مثل 

»نود«، 
»کلاه قرمزی«، 

سریال 
»پایتخت«، 
»دورهمی«، 
»خندوانه«، 

»عصرجدید« 
و ... بدون 

خداحافظی 
از آنتن حذف 

شده اند

رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری گفت: خطی را برای تخریب 
بافت تاریخی شیراز پیشنهاد نکرده ایم و هیچ بنای ثبت شده ای تخریب نمی شود. 
قرار نیست چیزی تخریب شود. تاکید ما اجرای طرح مشاور طرح توسعه حرم 
شاهچراغ است که آن طرح، بر به سازی، سامان دهی و مرمت وضع موجود 

تاکید دارد.
مصیب امیری، رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری، در گفت وگو با 
ایسنا در واکنش به اظهارنظرهایی مبنی بر موافقت پژوهشگاه میراث فرهنگی 
و گردشگری با تخریب ۳۵ پلاک در بافت تاریخی شیراز، با توجه به مصوبه 
کمیسیون ماده ۵ که براساسِ خط پیشنهادی این پژوهشگاه صادر شده است، 
 اظهار کرد:  درباره بافت تاریخی شیراز،  طرح های مختلفی وجود داشت؛ مشاور 
طرح یک نظر داشت،  وزارت میراث فرهنگی نظری مشابه آن داشت و متولیان 
و دست اندرکاران هم یکسری ایده داشتند، همه این ها در گروه های کارشناسی 
جمع بندی شده است و خطی که عنوان شده از سوی پژوهشگاه میراث فرهنگی و 
گردشگری پیشنهاد شده، جدا از خط مشاور طرح توسعه حرم شاهچراغ نیست.
او گفت:  پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری با تاکید بر این نکته که در بین 
گزینه های مختلفی که درباره اتصال دو حرم در شیراز وجود دارد، می تواند وضع 
موجود را به سازی و سامان دهی کند و به حفاظت آنجا منجر شود، طرح مشاور 

را با این دیدگاه که تخریب کمتری دارد، مد نظر قرار داده است.
امیری اظهار کرد:  طرح مشاور طرح توسعه حرم، روی ساختاری تعریف شده 
است که قبلا این دسترسی ایجاد شده است، آن طرح تاکید می کند در همان 
بستری که وجود دارد جداره ها مرمت، احیاء و کف سازی شود و این خط پررنگ تر 
شود. پررنگ شدن آن خط به این معنا نیست که تخریب بیشتری صورت گیرد.
او در پاسخ به این پرسش که آیا خط پیشنهادی پژوهشگاه تخریبی را به دنبال 
دارد؟ گفت:  آن طرح در حال حاضر در شورای عالی شهرسازی و معماری است 
و به جرأت می گویم تخریبی به آن شکل به دنبال ندارد و شاید فقط چند پلاک 
مخروبه که در این مسیر قرار دارد. آنچه درباره تخریب بناهای ثبت شده و واجد 

ارزش گفته شده است، اصلا صحت ندارد.
امیری همچنین گفت: خطی که به آن اشاره می کنند، خط تخریب نیست. 
روی خط پیشنهاد شده از سوی پژوهشگاه یکسری بناها، شناسایی و تاکید شده 
که این بناها باید مرمت شوند؛ چه بناهایی که ثبت شده اند و چه بناهایی که 
ارزشمندند. اگر برخی آن خط را با خط تخریب اشتباه گرفته اند، باید بدانند که 

بحث متفاوتی مطرح است.
فرهنگی،  میراث  وزارت  که  گردشگری  و  فرهنگی  میراث  پژوهشگاه  رئیس 
گردشگری و صنایع دستی، مواضع و نظر خود را درباره اجرای طرح توسعه حرم 

شاهچراغ در بافت تاریخی شیراز، به آن واگذار کرده است، تاکید کرد: پژوهشگاه 
به شکل رسمی نظر خود را به شورای عالی شهرسازی و معماری اعلام کرده است 

که با نظر مشاور طرح با رعایت مواردی که گفته شد، موافقیم.
امیری همچنین گفت: آنچه درباره حضور و فعالیت بولدوزرها در بافت شیراز 
گفته شده است، حداقل تا این لحظه که صحبت می کنیم هیچ اتفاق جدیدی یا 

تخریب جدیدی در بافت شیراز رخ نداده است.
یکدیگر متصل می کند، مشاور  به  را  این طرح دو حرم  تاکید کرد:  امیری 
گزینه های مختلف را بررسی کرده است،  ما هم بررسی های خود را انجام داده ایم، 
آن طرح )مشاور( معقول ترین و مناسب ترین است، با توجه به این که در بستری 

شکل می گیرد که الان وجود دارد.
کمیسیون ماده ۵ در ۲۵ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱، طرح »تفصیلی بافت 
پیرامون حرم شاهچراغ)ع(« را با امضای استاندار فارس، شهردار شیراز، مدیرکل 
راه و شهرسازی فارس، رییس سازمان جهاد کشاورزی فارس، مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فارس، رییس شورای اسلامی شهر شیراز، 
مصوب کرد که طبق مواد آن اجرای این طرح در محدوده ۵۷ هکتاری مورد 
تایید قرار گرفته است که طرح شبکه بندی معابر، سامان دهی ۸ امامزاده و مسیر 
ارتباطی بین آن ها با رویکرد حفظ وضعیت موجود، رعایت اصول پدافند غیرعامل 

و ایمنی از جمله موارد مصوب آن کمیسیون بود. بر این اساس مصوب شده 
مسیر زیارتی تعریف شده از مسجد طبالیون تا معبر موجود شمال حرم مطهر 

سید علاءالدین حسین، روانبخشی و ادامه یابد.

رئیس پژوهشگاه میراث  فرهنگی:
ما گفتیم مرمت کنید، نگفتیم تخریب کنید!


